
 اجتماعی     3شنبه 1 مهر  1402- 7 ربیع الاول  1445 - 23 سپتامبر 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6087

تغذیه رایگان همگانی مدارس 
راهکاری اصیل برای مقابله با سوء تغذیه 
و افزایش کیفیت عملکردی دانش آموزان

اکرم هدایتی * 

در آســتانه شروع سال تحصیلی لازم دانستم مروری تاکیدی بریکی از مهم ترین 
مســائل موثر بر ارتقاء کیفیت آموزش)تغذیه رایگان همگانی مدارس( که متاسفانه 
مدتی اســت به  فراموشی در عمل سپرده شده است داشته باشم.بی اعتنایی به این 
برنامه اصیل که موجب ســامت کودکان اســت.مهم ترین آســیب جدی، وکاهنده 
راندمان کار آموزش و پرورش است.تغذیه رایگان همگانی مدارس در قانون اساسی و 
برنامه های توسعه مکرراً تاکید  شده است و در تابستان سال گذشته معاونت سامت 
آموزش و پرورش اعام کرد: طرح تغذیه رایگان شــامل شیر نان غنی شده و... برای 
۳ تا ۵ میلیون دانش آموز اجرا می شــود... پــس از آن این طرح محدود به ۷۵ هزار 
دانش آموز اســتان البرز و سیستان و بلوچستان گردید و گزارشی از اجرا آن منتشر 

نشده است.
 آمارهای رسمی حاکی از آن است که درکشورمان، ۱۶ درصد دانش آموزان زیر ۶ 
ســال دچار سوء تغذیه و ۸۰۰ هزار کودک با کمبود انرژی، مواد پروتئینی و دریافت 
ریز مغذی ها مواجه هستند. برنامه تغذیه در مدارس از جامع ترین شبکه های حمایتی 
اجتماعی اســت، به طوری که ۸۳ درصد از کشــورها روزانه به 4۱۸ میلیون کودک 
غذای مدرســه ارائه می کنند. به طور متوســط، 4۱ درصد از دانش آموزان دبستانی 
جهان تغذیه می شــوند، که پوشش آن در کشــورهای با درآمد بالا حدود ۶۱ درصد 

است، اما در کشورهای کم درآمد که به غذا نیاز دارند، تنها ۱۸ درصد است.
سابقه تغذیه کودکان در مدارس  به حدود ۸۰ سال پیش می رسد که کشورهای 
فناند و ژاپن در این راس این فهرســت قرار دارند.تغذیه رایگان همگانی به صورت 
جامع بدون تفاوت در وضعیت خانواده ها مسئله ای اساسی و اساسی است.  پژوهش ها 
حاکی از این اســت که این برنامه باعث ایمنی غذایی، افزایش کیفیت کار مدارس، 
افزایش موقعیت تحصیلی و کاهش  افت تحصیلی است. همچنین چون خوراکیی ها 
ازمواد غذایی آن منطقه تهیه می شــوند این امر باعث رونق کشــاورزی آن مناطق 
می گردد.  پژوهش ها حاکی از ســامتی بیشتر تغذیه مدارس نسبت به تغذیه  تهیه 
شده توسط دانش آموزان است.  فواید اقتصادی طولانی مدت منتج از تغذیه رایگان 
همگانی، در طول این سال ها مورد توجه دولت ها قرار گرفته است . در پژوهشی آمده 
اســت که در کشور آمریکا ســالانه ۱۹ میلیارد دلار هزینه تغذیه منجر به برگشت 
4۰ میلیارد دلار ســرمایه به خزانه کشــور شده است زیرا اثرات  این مهم، درکاهش 
بیماری های، کاهش فقر و نا ایمنی، ســامت غذایی نمایانگر شــده است. همچنین 
پژوهش ها نشان دادند که دانش آموزان با تغذیه رایگان به طور متوسط۳ درصد درآمد 

بیشتری در طول عمر کسب می کنند.
 با توجه به مشــکات اقتصادی خانواده ها در کشــور ومشکات معیشتی وآمار 
خانوارهــای زیرخط فقر و ناتوانی عموم برای تهیه تغذیه ســالم و کامل  این وظیفه 
خطیر بر دوش وزارت آموزش و پرورش است.  لذا  لازم است در طول سال تحصیلی 
جدید  ســازوکاری اتخاذ شــود تا تغذیه رایگان همگانی بــرای عموم دانش آموزان 
تهیه گردد یقیناً این ســرمایه گذاری نه تنها هزینه تحمیل نخواهد کرد که موجبات 
بازگشــت سرمایه، بهره وری را و رضایت ملی را به دنبال خواهد داشت.از مسئولین و 
دســت اندرکاران وزارت آموزش و پرورش تقاضا می کنیم که این امر مهم را در راس 

برنامه های خود دراولویت قراردهند.
* عضو مجمع فرهنگیان ایران اسلامی

نگاه

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام شد

تغییر تصاویر هشداری پاکت های سیگار؛ به زودی

نسل جدید دستگاه اکسیژن ساز خانگی تولید داخل رونمایی شد

مهاجرت ۱۳ فارغ التحصیل دانشگاه شریف در یک شب به آمریکا

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست نابودی 
معیشت و محیط زیست دریایی را یکی از اثرات 
کاهش تراز آب ذریــای خزر عنوان کرد و گفت: 
نجات خزر در گرو اقدام عاجل و هماهنگ هر پنج 

کشور حاشیه این دریاست.
به گــزارش ایســنا، علی ســاجقه، معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در ســخنرانی خود در نشســت وزرای 
کشورهای متعاهد کنوانسیون حفاظت از محیط 
زیست دریایی دریای خزر)کنوانسیون تهران( که 
در شــهر ژنو سوئیس برگزار می شود، اظهار کرد: 
دریای خزر منبع با ارزش برای مردمی اســت که 
در مجاورت آن زندگی می کنند و میراث طبیعی 

مشترکی است که باید برای نسل های فعلی و آتی 
حفظ شــود. کم توجهی به کیفیت محیط زیست 
دریای خزر، اقتصاد و معیشت جوامع حاشیه ای، 
ایــن دریا را به مخاطره می اندازد. با حفظ محیط 
زیســت این دریا، مردمان و جوامع ساحل نشین 
از منافع گوناگون آن بهره مند شده، فعالیت های 
اقتصادی در راســتای رسیدن به توسعه پایدار را 
تقویت کرده و بین توســعه اقتصادی و حفاظت 
از محیط زیست دریای خزر تعادل برقرار خواهد 

شد.
ساجقه افزود: با این وجود در راستای رسیدن 
به توســعه پایدار در منطقه همچنان چالش های 
فراوانی پیش روی ما قــرار دارد. گرچه تضمین 

آینــده ای پایدار بــرای دریای خزر تــا حد قابل 
قبولی توسط کنوانســیون تهران و پروتکل های 
الحاقی آن پوشــش داده شده اســت، اما تدوین 
برنامه اجرایی زمان بندی شده در راستای حسن 
اجرای کنوانسیون و پروتکل های الحاقی آن امری 
به مراتب ضروری تر و فوری تر است. وی بیان کرد: 
از ســوی دیگر، برخی مشکات زیست محیطی 
جاری دریای خزر نیازمند اقدام عاجل و هماهنگ 
هر پنج کشــور ساحلی است. یکی از نگرانی های 
محیط زیســتی ما، افزایش آمار تلفات فوک های 
خزری اســت. در این زمینه پیشــنهاد می کنیم 
نشســت پنج جانبه میان مدیران ســازمان های 
شیات و محیط زیســت پنج کشور ساحلی هر 

چه ســریع تر برگزار شود.معاون رئیس جمهور با 
اشاره به کاهش تراز آب دریای خزر گفت: موضوع 
دیگر کاهش سطح تراز آب دریای خزر است که 
عاوه بر تأثیرات منفی بر کشتیرانی، بر معیشت 
مردم ساحل نشــین نیز مؤثر بوده و اثرات منفی 
محیط زیستی آن نیز بر زندگی آبزیان و پوشش 
گیاهــی منحصر بــه فرد دریای خزر بر کســی 
پوشیده نیســت. جمهوری اسامی ایران آمادگی 
دارد در زمینه کنترل کاهش ســطح دریای خزر 

با کشورهای ساحلی همکاری کند.  
ســاجقه چالش دیگر در مورد محیط زیست 
دریای خزر را آلودگی های ناشــی از خشــکی و 
همچنین آلودگی نفتی دانســت و تصریح کرد:  

بی توجهی به آن، نســل های آینده را از داشــتن 
دریایی پــاک و پر ثمر محروم می کند. در زمینه 
مبارزه با آلودگی نفتی، خوشبختانه پروتکل آکتائو 
به امضأ رسیده و لازم الاجرا شده است. همکاری 
در قالب این پروتکل می تواند بخشــی از راه حل 

مشکات ما در این زمینه باشد.
وی تأکید کرد: آنچه گفته شــد تنها برخی از 
مهم ترین مســائل پیش روی ما در دریای خزر 
است. فایق آمدن بر این چالش ها جز با همکاری 
چارچوب مند و منظم در قالب کنوانسیون تهران 
امکان پذیر نیست. اکنون پس از حدود ۱۷ سال 
از لازم الاجرا شدن کنوانسیون تهران، در مرحله ای 
هستیم که رسیدن به اهداف آن در گرو اقدامات 
نهادمنــد و جدی اســت. وجــود دبیرخانهکای 
منسجم و قوی در منطقه می تواند بستر لازم برای 

این اقدامات را فراهم کند.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست افزود: 
خوشــبختانه تصمیمات مربوطه در این خصوص 
اخذ شــده و ما موظفیم که بــا پایبندی به این 
تصمیمــات، قدم های رو به جلویی برای حفاظت 
از محیط زیســت دریای خزر برداریم.  ساجقه 
یادآور شــد: در جریان اجاس ششم طرف های 
متعاهد در باکو، همــه طرف ها با تعهد به منافع 
مشــترک و احترام به محیط زیست دریای خزر 
تــاش کردند تا در مــورد موضوعات مهم مورد 
بحث به اجماع دست یابند اما رسیدن به اشتراک 
نظر با چالش های جدی رو به رو شد و به همین 
دلیل در این جلسه متعهد هستیم تا این چالش ها 
را برطرف کنیم.  بر این باورم که با تکمیل و نهایی 
کردن بیانیه باکو، فرصتی را در اختیار گروه های 
کارشناســی قرار خواهیم داد تا موضوعات مورد 
اختــاف مورد بررســی قرار گیــرد و نتیجه ای 

ملموس به دست آید.
وی گفت: تا کنون فرصت زیادی را برای اجرای 
کنوانســیون تهران از دست داده ایم و بسیاری از 
مشکات زیست محیطی حال حاضر، متأثر از این 
تأخیر است. لذا از رؤسای هیئت های کشورهای 
ساحلی دریای خزر درخواست می کنم که در کنار 
هم با تعهد به میراث مشترکی که همگی در آن 
سهیم هستیم، قدم های محکمی در راستای نهایی 
کردن موضوع مقر و ترتیبات ســازمانی دبیرخانه 

کنوانسیون تهران برداریم.
معاون رئیس جمهــور در پایان اضافه کرد: با 
توجه به نقش اساســی برگزاری منظم و به موقع 
اجاس طرف های متعاهد کنوانسیون در پیشبرد 
اهــداف آن، امیدوارم تا زمــان برگزاری اجاس 
آتی طرف های متعاهد در تهران، شــاهد استقرار 

دبیرخانه کنوانسیون تهران در منطقه باشیم.

رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشــت گفت: سری جدید تصاویر هشــداردهنده بهداشتی 
مشــتمل بــر ۳۶ تصویــر امتیازبندی شــده که بایــد روی 
بســته بندی های محصولات دخانی درج شود، انتخاب شده و 
بزودی تصاویر هشــداردهنده روی پاکت های سیگار و تنباکو 
تغییر خواهد کرد.مهندس بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به برگزاری آخرین جلسه بسته بندی استاندارد محصولات 
دخانی، توضیح داد: در مورد بســته بندی استاندارد محصولات 
دخانی مصوبه ســتاد کشوری کنترل دخانیات وجود دارد و ما 
به دنبال این هســتیم که این بسته بندی های متنوعی که روی 
محصولات دخانی استفاده می شــود، به یک فرمت استاندارد 

تغییر کند تا فضای تبلیغی برای محصولات دخانی کاهش یابد.
وی افزود: در حال حاضر بســته های متنوع و رنگی محصولات 
دخانی را در بــازار می بینیم که مصرف کنندگان از جمله زنان 
و جوانــان را ترغیب به خرید می کند و ما به دنبال ضابطه مند 
شــدن این موضوع هستیم تا بسته بندی به صورت استاندارد و 
همانگونه که در ۲۲ کشــور جهان، از جمله عربستان و عمان 

اجرایی می شود را دنبال کنیم.
وی یکی از مهم ترین راهکارها برای کاهش مصرف دخانیات 
را استانداردسازی بسته بندی محصولات دخانی معرفی کرد و 
گفت: اکنون بر بسته بندی محصولات دخانی بویژه تنباکوهای 
قلیان، تبلیغات بسیار زیاد است؛ به شکلی که روی بسته بندی 

این تنباکوها تصاویر متعدد گمراه کننده نقش بســته است و 
فرد مصرف کننــده فکر می کند اجزای تنباکو شــامل همان 
تصاویر اســت. این در حالی اســت کــه باید موارد هشــدار 
دهنده بر بسته بندی درج شــود و تمام تعابیر گمراه کننده از 
روی آن برداشته شــود.رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشت با بیان اینکه دستورالعمل بسته بندی 
استاندارد محصولات دخانی تهیه شده است، اظهار کرد: سری 
جدید تصاویر هشــدار دهنده بهداشتی مشتمل بر ۳۶ تصویر 
امتیازبندی شده که باید روی بسته بندی ها درج شود، انتخاب 
شده و به زودی تصاویر هشدار دهنده روی پاکت های سیگار و 
تنباکو تغییر خواهد کرد؛ چرا که سال ها از تصاویر قبلی، گذشته 

اســت و این درحالی است که طبق دستورالعمل ها می بایست 
هر دو ســال یکبار، تصاویر تغییر می کرد.وی افزود: بر اســاس 
توافقات صورت گرفته در یک زمان مشخصی به صورت پلکانی 
ایــن پروتکل برای اجرا اباغ می شــود. از وزارت صمت انتظار 
داریم که دســتورالعمل تغییر تصاویر بسته بندی های دخانیات 
به فوریت اباغ شــود اما، باید یک بازه زمانی هم درنظر گرفته 
شود تا پاکت ها و محصولات قبلی از بازار جمع شود.ولی زاده در 
خاتمه تاکید کرد: این موضوع به شناســایی سیگارهای تقلبی 
و تاریخ گذشــته هم کمک می کند. به طور کلی از زمان اباغ 
دستورالعمل تا جمع آوری بسته بندی های قبلی حدودا شش ماه 

زمان لازم است.

گروه اجتماعی – سعید تهرانی: نسل دوم 
دستگاه اکسیژن ساز خانگی تولید داخل رونمایی 
شد.علی ابراهیمی مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
نفس یار در مراســم رونمایی از دســتگاه جدید 
اکســیژن ســاز پرانا گفت: شــرکت دانش بنیان 
»نفس یــار طــب« از ســال ۱۳۹۳ مجری طرح 
کان ملی طراحی و ساخت دستگاه اکسیژن ساز 
در ایران بوده اســت و تا سال آینده از تکنولوژی 
بومی سازی شده دســتگاه اکسیژن ساز نفس یار 

همراه رونمایی خواهیم کرد.
 وی ادامه داد:نمونه قبلی دستگاه اکسیژن ساز 
شرکت نفس یار بزرگتر و با ظرفیت ۵ لیتر اکسیژن 
در دقیقه بود اما دستگاه جدید کوچکتر، شکیل 
تر، سبک تر و با ظرفیت تولید ۶ لیتر اکسیژن در 
دقیقه به بازار عرضه شده است.ابراهیمی گفت:به 
برنامه آینده این شرکت دانش بنیان اشاره کرد و 
افزود: چشــم انداز ما این است که تا ۵ سال آینده 
تبدیل به برترین شرکت در خاور میانه در زمینه 
تأمین تجهیزات پزشکی درمان در منزل باشیم.وی 
افزود: تکنولوژی دستگاه های اکسیژن ساز خانگی 
حدود ۲۰ سال در دنیا ســابقه دارند اما به علت 
نیاز مردم به اکســیژن در خانه برای درمان های 
خانگی تفاضای زیادی دارند و در دوران کرونا نیز 
این دستگاه ها نقش بسیار مهمی در درمان و بهبود 

بیماران داشتند.

وی گفت: اکسیژن داروست و به همین علت 
اســتفاده از آن باید با تجویز پزشک انجام شود. 
خوشــبختانه بسیاری از پزشــکان و به خصوص 
متخصصان ریه در ایران به محصولات شــرکت 
نفس یار اعتماد کرده اند و استفاده از این دستگاه 
را به بیمارانشان پیشنهاد می کنند، البته اوایل کار 
که وارد بازار شــدیم جلب اعتماد پزشکان به این 
محصول ایرانی بســیار سخت بود.ابراهیمی  ادامه 
داد: دســتگاههای اکسیژن ســاز انواع مختلفی 
دارند، برخی نمونه های بیمارستانی آن هم هستند 
که بسیار گران هستند و فضای زیادی هم اشغال 
می کننــد، نگهداری آنها نیز ســخت و پر هزینه 
اســت. این دســتگاه ها می توانند دقیقه ای ۲۵۰ 
تا ۳۰۰ لیتر اکســیژن تولید کنند اما استفاده از 
آنها در همه جا میســر نیست و حتی بسیاری از 
درمانگاه ها نیز توان خریــد و  فضای کافی برای 

نگهداری آنها را ندارند.
وی افزود: برای رفع این مشــکل دستگاه های 
اکسیژن ساز درمانگاهی با حجم حدود ۵۰ تا ۱۵۰ 
لیتر اکسیژن در دقیقه وجود دارد که نمونه آن را 
بــرای اولین بار در ایران شــرکت نفس یار تولید 
کرده اســت. عاوه بر آن کارهای تحقیقاتی برای 
تولید دستگاه اکسیژن ساز سیار نیز آغاز شده و به 
زودی این نوع دستگاه اکسیژن ساز نیز در ایران 
تولید می شود.مدیرعامل شرکت نفس یار گفت: 

دســتگاه اکسیژن ســاز پرانا در سراسر کشور در 
نمایندگی های این شــرکت با قیمت مناسب در 
دسترس مردم است و حتی شرایط خرید قسطی 
این دستگاه نیز در سراسر کشور فراهم شده است.
ابراهیمی افزود: این دســتگاه با برق ۱۲ ولت 
کار می کنــد و دارای UPS داخلی اســت و در 
صورت قطع برق نیز تا دو ســاعت اکسیژن مورد 
نیاز بیمار را تامین می کند.وی گفت: در گذشــته 
اکثر بیمارستانها و درمانگاه ها برای تهیه اکسیژن 
از کپسول اکســیژن استفاده می کردند که بسیار 
خطرناک است و درسالهای اخیر نیز مدام حوادث 
آتش سوزی ناشــی از انفجار کپسول اکسیژن را 
در مراکز درمانی مختلف در اقصی نقاط کشــور 
می شنویم، در حالی که دستگاه های اکسیژن ساز 
کاما ایمن هســتند و خطری ندارند.وی افزود: 
تاکنون حدود ۳۰ هزار دســتگاه اکسیژن ساز از 
نســل اول تولید شرکت نفس یار به فروش رفته، 
حدود ۲۵۰ میلیون نفس را برای افراد اســتفاده 
کننده به ارمغان آورده و جان افراد زیادی را نجات 
داده است. ســازمانهایی مانند بنیاد شهید، بنیاد 
علوی و هال احمر از مشتریان محصولات نفس 
یار هســتند و حتی حدود ۷۰۰ دســتگاه از این 
محصول را به صورت غیر رسمی به عراق، سوریه و 

لبنان صادر کردیم.
وی گفت: این دســتگاه از اداره کل تجهیزات 

پزشکی وزارت بهداشــت مجوز تولید دارد. برای 
اخــذ مجوز این محصــول در وزارت بهداشــت 
تسهیات خاصی نداشتیم البته سنگ اندازی هم 
نکردند و فقط چون یک محصول دانش بنیان بود 

از این نظر مورد توجه بود.
ابراهیمی افزود: شــرکت نفس یار با توجه به 
مســئولیت اجتماعی که برای خود قائل است با 
اجرای طــرح نذر نفس تعدادی از این دســتگاه 
اکسیژن ســاز را به صورت امانی در اختیار مراکز 
خیریه قرار می دهــد و بعد از مصرف آنها را پس 
گرفته و پس از بهســازی آن را در اختیار ســایر 

مراکز خیریه قرار می دهد.
مدیرعامل شرکت نفس یار گفت: مشکلی که 
اکنون با آن مواجه هســتیم این است که برخی 

وارد کنندگان دستگاه اکسیژن ساز بعد از تولید 
این دستگاه در داخل، نقاب تولیدکننده بر چهره 
زده اند و محصولات خارجــی را به عنوان تولید 
داخل معرفی می کنند تا با اســتفاده از ارتباطات 
دولتی خود از تســهیات دولتی استفاده کنند، 
ادامه این سیکل معیوب به زیان تولید کنندگان 

واقعی در داخل کشور است.
وی گفت: زمانی که برای تولید این دســتگاه 
وارد فاز مطالعاتی شــدیم با ۵۰۰ میلیون تومان 
شروع کردیم و اکنون ۱۰۰ میلیارد تومان سرمایه 
در گردش داریم، برای ۶۰ نفر به طور مستقیم و 
برای ۱۵۰ نفر به طور غیر مســتقیم شغل ایجاد 
کــرده ایم و به دنبال صــادرات و تنوع تولید در 

محصولات برای درمانهای خانگی هستیم.

هرچند که به قول محمد بــازده زمانی نیمه 
مرداد تا نیمه شهریور، بخاطر شروع سال تحصیلی 
دانشــگاه های آمریکایی و اروپایــی اوج این نوع 
ســفرها محسوب می شــود اما موضوع به همین 
شــهریور و مرداد و تابســتان ختم نمی شود، در 
سال های اخیر حدود ۹۰ تا ۱۰۰ نفر از ۱۲۰ نفر 
ورودی  یکی از سال های دانشگاه شریف، در همان 
سال های اول مهاجرت کرده اند.هیچ کس نمی داند 
عکس چطور از شــبکه های اجتماعی سردرآورده  
اســت، امــا در کانال هــای تلگرامی  بــا عنوان 

»مهاجرت ۱۳ فارغ التحصیل دانشــگاه شریف در 
یک شب به آمریکا« و به نقل از صفحه اینستاگرام 
صادق خرازی، از چهره های سیاسی اصاح طلب،  

منتشر و واکنش برانگیز شد.
در عکــس ۱۳ نفــر دور هم حلقــه زده اند، 
تشــخیص لوکیشن عکس چندان سخت نیست، 
فرودگاه امام اســت، همان جا که حالا بیشــتر از 
توصیف گزارشگران فوتبال در شب های تاریخی 
فوتبال، شب های خنده و گریه توامان را به خودش 
می بیند، همان جا که بیشــتر از همیشــه آغوش 

خداحافظــی و بدرقه می بیند تا گرمی ســام و 
استقبال.عکس به ســرعت می چرخد و واکنش 
می گیــرد، هرچند که واکنش هــا تکرار مکررات 
اســت اما موضوع تکراری نمی شود، کسی به بد 
عادت نمی کند و هرچند که مدت هاست مهاجرت 
ســرخط خبرهای رسانه هاست اما هیچ مهاجرت 
و رفتنی تکراری نمی شــود.همین که »۱۳ نفر، 
شریف، یک شــبه و آمریکا« را کنار هم بگذاری 
کافی است که سرعت دست به دست شدن خبر 
و عکس را نتوانی بگیری، کانال روزنامه دانشــگاه 
شــریف اما وارد می شــود و درباره عکس توضیح 
می دهد: »این تصویر دوشــنبه شب هفته پیش، 
۲۰ شــهریور در فرودگاه امــام خمینی و قبل از 
سفرِ ۳ نفر از ۱۳ نفر حاضر در تصویر به دانشگاه 
بوستون در ایالت ماساچوست آمریکا، گرفته شده 
اســت . ۱۰ نفر دیگر حاضــر در تصویر هم برای 

بدرقه دوستان خود آمده بودند.«
البتــه کمی عجله در نوشــتن ایــن اطاعیه 
مشــاهده می شــود، چرا که تاریخ عکس، شب 
چهارشــنبه، ۱۵ شــهریور بوده، نه ۲۰ شهریور.

درهرحــال این اطاعیه تاکیــد می کند که برای 
افســوس خــوردن و فکر کردن بــه وضعیت بد 
مهاجــرت، آن قــدر آمــار و ارقام رســمی و غیر 
رسمی وجود دارد که نیاز به شایعه سازی در فضای 
مجازی نیســت و می توان از آن ها در تحلیل ها و 
تصمیم ها اســتفاده کرد. با وجــود این، اطاعیه 
دانشگاه شریف با توجه به اتفاقاتی که همان شب 
در فرودگاه رخ داده، کمی خوشبینانه  است.دوشنبه 

شــب دو هفته پیش، وقتی محمد از دانشجویان 
دانشکده مکانیک دانشگاه شریف برای بدرقه رفیق 
و هم اتاقی اش وارد فرودگاه می شــود، یک لحظه 
شــوک می شــود. همان در ورودی دست کم ۲۰ 
چهره آشنا می بیند، همان ها که قاعدتا همیشه در 
حیاط دانشــگاه شریف ماقاتشان کرده، کمی که 
می گذرد، متوجه می شــود که عاوه بر دوســت 
خودش، دو نفر دیگــر از فارغ التحصیان یکی از 
دانشــکده ها نیز عازم آمریکا هستند، کمی بعدتر 
متوجه می شــود عاوه بر این ۳ نفر، چند نفری 
دیگری،  که تعدادشــان ۳ یا 4 نفر هســتند نیز 
همان شب، درحال ترک کشور هستند.محمد از 
آن چند نفر اطاع دقیقی نــدارد اما خودش در 
همــان جمع ۱۳ نفره حضــور دارد و با اطمینان 
می گوید که ۶ نفر آن شب مسافر بودند، عاوه بر 
این، دوستش که حالا دیگر در آمریکاست، برایش 
تعریف کرده آن شب دست کم ده نفر) از شریف یا 
سایر دانشگاه های کشور( ویزای F۱ یعنی ویزای 
تحصیلی داشــتند و با همان هواپیما عازم بودند.

ضمن اینکه از آن جمع ۱۳ نفره، جز آن سه نفر، 
چند نفر دیگر، تا چند ماه دیگر راهی هســتند و 

خودش و باقی هم همین برنامه را دارند.
هرچند که به قول محمد بــازده زمانی نیمه 
مرداد تا نیمه شهریور، بخاطر شروع سال تحصیلی 
دانشگاه های آمریکایی و اروپایی اوج این نوع سفرها 
محسوب می شود اما موضوع به همین شهریور و 
مرداد و تابستان ختم نمی شود، در سال های اخیر 
حدود ۹۰ تا ۱۰۰ نفر از ۱۲۰ نفر ورودی  دانشکده 

برق یکی از ســال های دانشگاه شریف، در همان 
سال های اول مهاجرت کرده اند.البته مشابه همین 
آمار را پیش تر شــاهین آخوندزاده، اســتاد تمام 
گروه روان پزشکی دانشــگاه علوم پزشکی تهران 
نیز به خبرآناین گفته بود: »ســال ۹۳ بر اساس 
تجربه و مشــاهدات خودم گفتــم که ۵۰ درصد 
از ورودی های پزشــکی در دانشــگاه تهران، که 
درواقع صد نفر اول کنکور سراســر و از نخبگان و 
ژن های خوب کشور محسوب می شوند، مهاجرت 
می کنند. و حالا هم می گویم این آمار در سال های 

اخیر حتما افزایش یافته است.«
در آمــاری دیگر، محمد می گویــد:» از ۱۲۰ 
نفر از ورودی های ســال ۱۳۹۷ برق شریف، فقط 
4 نفرشــان در همین دانشــگاه بوستون پذیرش 
گرفته اند، بقیه فارغ التحصیان و سایر دانشگاه های 
جهان بماند.« محمد می گوید: »مهاجرت همیشه 
و در تمام این ســال ها در دانشــگاه شریف ترند 
بود اما تا پیش از این، بچه ها می رفتند تا شــاید 
برگردند، یا دست کم از برگشتن حرف می زدند اما 
حالا نه، همه می دانند که بروند دیگر برنخواهند 
گشت، کسی به برگشتن فکر نمی کند و می داند 
که دیگر برگشتی در کار نیست.« هیچ کس دقیقا 
نمی داند چه کســی آن عکس را که چند نفر از 
خانواده های بچه ها گرفته اند، انتشار داده، اما چه 
۱۳ نفر، چه ده نفر، چه ســه نفر و چه حتی یک 
نفر، مهاجرت حتی یک نفرش هم، برای داشــتن 
حــق تحصیل و زندگــی بهتر، زیاد اســت. چه 

دانشگاه شریف تکذیب کند، چه تایید.

توزیع واکسن آنفلوآنزا 
از امروز در داروخانه های هلال احمر

مدیرعامل سازمان تدارکات پزشــکی هال احمر گفت: توزیع واکسن آنفلوانزا از 
امروز اول مهر در داروخانه های هال احمر در ســطح کشور آغاز می شود.به گزارش 
ایســنا، دکتر عســکری در این باره افزود: با کمک شرکت های دانش بنیان به میزان 
نیاز واکســن آنفلوآنزای ایرانی تأمین شده است.مدیرعامل سازمان تدارکات پزشکی 
هال احمر افزود: بر همین اســاس از امروز این واکسن ها به صورت شبانه روزی در 
داروخانه های هال احمر و بر اساس نیاز جامعه توزیع می شود.بر اساس گزارش پایگاه 
اطاع رسانی جمعیت هال احمر، وی خاطرنشان کرد: تأمین نیاز شهروندان اولویت 
اصلی هال احمر است و عاوه بر واکسن آنفلوآنزا، سایر داروها و به خصوص داروی 

بیماران خاص، هر لحظه در اختیار بیماران قرار خواهد گرفت.

واکسن کرونا از مهرماه در داروخانه ها توزیع می شود
رئیس سازمان غذا و دارو در پاسخ به این سوال که آیا واکسن کرونا در داروخانه ها 
توزیع می شود؟ گفت: قرار شد از مهر ماه امسال واکسن کرونا در داروخانه ها توزیع شود.

به گزارش کیاپرس، حیدر محمدی در حاشیه چهارمین همایش کشوری سلیاک اظهار 
داشــت: واکسن کرونا همچون واکسن های دیگر مانند آنفلولانزا در داروخانه ها توزیع 
خواهد شــد.وی با اشــاره به اینکه با این کار دسترسی مردم به واکسن کرونا افزایش 
خواهد یافت، گفت: این واکسن همچنان در شبکه های بهداشت به صورت رایگان برای 
همه افراد توزیع می شــود و هموطنان برای تزریق آن می توانند به این مراکز مراجعه 

نمایند اما اگر کسی تمایل داشته باشد، می تواند آن را از داروخانه ها هم تهیه کند.

جزئیات اجرای طرح »کیف پول شهروندی« در تهران
مدیرعامل ســازمان فناوری اطاعات و ارتباطات شهرداری تهران از آغاز اجرای 
طرح »کیف پول شهروندی« در پایتخت همزمان با سال تحصیلی جدید خبر داد.به 
گزارش ایسنا، سعید جهانی با اشاره به آغاز فعالیت »کیف پول شهروندی« همزمان 
با آغاز سال تحصیلی اظهار کرد: در راستای اجرای طرح ABT که پیش از این وعده 
اجرای آن را داده بودیم، پرداخت از این پس مبتنی بر »کیف پول شهروندی« خواهد 
بود که فاز اول این طرح در مترو اجرایی می شــود.مدیرعامل سازمان فاوا شهرداری 
تهران با بیــان اینکه افراد می توانند از طریق اپلیکیشــن موبایل، کیف پول خود را 
شارژ کنند، یادآور شد: با اجرای این طرح دیگر نیاز به ایستادن در صف های طولانی 
برای شــارژ کارت بلیت نیست و شهروندان پس از شارژ حساب خود در »کیف پول 
شهروندی« می توانند از طریق QR کد پرداخت هزینه را در مترو انجام دهند.وی با 
تأکید بر اینکه این امکان فراهم شــده که کارت به کیف پول متصل شود و در واقع 
شارژ کارت مبتنی بر شارژ کیف پول باشد، تصریح کرد: بر اساس مصوبه جلسه یکصد 
و هفتاد و هشتم شورای اسامی شهر تهران، هر شهروند با فعال کردن کیف پول در 
تلفن همراه خود، از ۳۰ درصد تخفیف در ماه مهر برخوردار خواهد شد؛ پیش از این 
تخفیف اســتفاده از کیف پول ۱۰ درصد تعیین شــده بود که با مصوبه شورا به ۳۰ 

درصد در ماه اول فصل پاییز رسید.

سلامت

شهری

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

 نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ اماک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بامعارض آنان محرز و رای 

لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
اماک متقاضیان واقع در قریه لتینگان پاک ۲۸ اصلی بخش ۲ قشاقی

۱۲۳۰ فرعی اقا خانم موسی حق دوست کواریمی فرزند عباس نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی کاربری مسکونی به مساحت ۲4۶.۶۵ متر مربع خریداری بدون 

واسطه با واسطه از اسداله قمی 
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق 
این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار آگهی رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ. نمایند معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست 
بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از اماکی که قبا اظهار نامه 
ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطاع عموم میرساند و 
نسبت به اماک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید ،حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود 

را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. م الف 1563037
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/06/18
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/01

علی اکبر مقدسی فر رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در نشست ژنو تاکید کرد

نجات »خزر« در گرو اقدام عاجل ۵ کشور 


